
در حالي امشب 
سعيد احمديان

   گزارش
نماين�ده  س�ه 
ايران در ش�ب 
دوم دور برگشت به ميدان مي روند که برخلاف 
پرس�پوليس که صعودش را به مرحله حذفي 
قطعي کرده است، استقلال،  فولاد و تراکتور 
چشم به دو بازي آخرشان براي حضور در جمع 
16 تيم برتر آس�يا دارند تا در کنار شاگردان 

گل محمدي قرار بگيرند. 
مرحله گروهي لي��گ قهرمانان آس��يا در حال 
نزديک شدن به روزهاي پاياني است و در ادامه 
اين مس��ابقات پس از تس��اوي بامداد يک شنبه 
استقلال در آخرين بازي دور چهارم، امشب در 
ش��روع دور پنجم مرحله گروهي پرس��پوليس، 

فولاد و تراکتور به مصاف رقباي شان مي روند.
  پرسپوليس؛ امضاي صدرنشيني با الوحده

قرمزها تا اينجاي کار ن��ه تنها بهترين کارنامه را 
در بين تيم هاي ايراني داشته اند، بلکه اولين تيم 
غرب آس��يا هستند که صعودش��ان را به مرحله 
يک هشتم نهايي قطعي کرده اند، آن هم در هند، 
کش��وري که اين روزها بالاترين ميزان مرگ و 
مير و ابتلا ب��ه کرونا در جهان را دارد و ش��رايط 

وحشتناکي را سپري مي کند.
 شاگردان يحيي گل محمدي در حالي امشب در 
بازي برگشت مقابل الوحده امارات قرار مي گيرند 
که با چهار برد از چهار بازي و با کسب 12 امتياز، 
نمايش مقتدرانه اي در آسيا داشته اند تا مانند سه 
فصل گذشته نام شان در بين مدعيان قرار بگيرد. 
 E پرسپوليس با چنين عملکردي تيم اول گروه
اس��ت و امروز در ديدار مقابل الوحده تنها با يک 

مس��اوي نيز جايش را در صدر جدول به عنوان 
تيم اول صعود کننده از اين گروه قطعي مي کند 
تا بازي آخر مقابل الريان براي قرمزپوشان جنبه 

تشريفاتي و تدارکاتي پيدا کند.
گل محمدي در ش��رايطي تيمش را امشب مقابل 
ش��اگردان تن کاته راهي ميدان مي کند که آنها در 
بازي رفت ک��ه 25 فروردين برگزار ش��د با تک گل 
سيدجلال حسيني توانستند حريف اماراتي شان را 
از پيش رو بردارند و کارش��ان را در ليگ قهرمانان با 
پيروزي شروع کنند. حالا پرسپوليسي ها در بازي 
امشب اگرچه حتي با يک امتياز هم صدرنشيني شان 
را در اين گروه قطع��ي مي کنند، اما به گفته حميد 
مطهري، مربي پرسپوليس که ديروز به جاي يحيي 
گل محمدي به نشست خبري آمده بود، آنها تنها براي 
برد وارد زمين مي شوند و از تساوي متنفرند: »خيلی 
برايمان مهم است که نتيجه بازی را به نفع خودمان 
کنيم. ما عادت داريم به بزرگی و بردن و اين در ژن 

ماست که برای هر بازی تلاش کنيم و بجنگيم.« 
در طرف ديگر الوحده که با هف��ت امتياز تيم دوم 
جدول است، به گفته س��رمربي هلندي اش براي 
اينکه شانس شان براي صعود به خطر نيفتد با انگيزه 
برد مقابل پرسپوليس قرار مي گيرد، اگرچه غيبت 
س��ه مهره کليدي اين تيم که ش��اخص ترين آنها 
اسماعيل مطر است، کار را براي سفيدپوشان اماراتي 

برابر پرسپوليس سخت تر از قبل کرده است.
  استقلال؛ کار صعود گره خورد

پس از دو برد متوالي در گروه مرگ، اس��تقلالي ها 
در دو بازي بعدي شان با باخت و تساوي که مقابل 
الدحيل کسب کرده اند رنگ پيروزي را نديده اند تا 
مأموريت صعود آبي ها دشوار شود. شاگردان فرهاد 

مجيدي پس از باخت 4 بر 3 ب��ه الدحيل در بازي 
رفت، بامداد يک شنبه هم در ش��روع دور برگشت 
برابر شاگردان صبري لاموشي الجزايري به ميدان 
رفتند و در پايان به تساوي 2 – 2 رسيدند. اگرچه 
برخلاف بازي هفته گذشته دو تيم در مسابقه بامداد 
يک شنبه، آبي ها سازماندهي بهتري داشتند و با پر 
کردن خلأهايي که بين خطوط ديده مي شد، نمايش 
بهتري را نسبت به الدحيل داشتند، اما باز هم ضعف 
خط دفاعي در يارگيري سبب ش��د آبي پوشان از 
همان بازيکني که در بازي قبلي سه گل خورده بودند 
در بازي برگشت هم دو گل دريافت کنند تا گل هاي 
ش��يخ دياباته و مهدي قايدي براي پيروزي کافي 

نباشد و اولنگاي کنيايي آنها را جبران کند.
با توجه به تساوي استقلال و الدحيل و برد 2 بر 
يک الاهلي مقابل الشرطه، جنگ صعود در گروه 
C به بالاترين حد خود رس��يده است. الدحيل با 
هشت امتياز صدرنشين است، استقلال با هفت 
امتياز در رده دوم قرار گرفته و الاهلي هم با وجود 
هفت امتيازي بودن به دليل تفاضل گل کمتر در 
رده سوم ايستاده است. الشرطه نيز بدون امتياز 
در رده آخر است. با توجه به جدول گروه C، هر 
سه تيم اول تا سوم داراي شانس صعود هستند 
و بازي بعدي استقلال با الاهلي مي تواند تکليف 

معادلات اين گروه را روشن کند.
 آبي پوش��ان براي اينکه خيال ش��ان از رفتن به 
جمع 16 تيم مرحله بعد راحت باش��د، چاره اي 
جز تکرار برد دور رفت مقابل نماينده س��عودي 
ندارند. اگرچه شايد مجيدي با داشتن مهاجمان 
آماده خيالش از گلزني راحت باشد، اما ضعف هاي  
خط دفاع و اشتباهات فردي آبي ها در صورتي که 

مقابل الاهلي تکرار ش��ود، مي توان��د خيلي زود 
رؤياي قهرماني که مجيدي قول آن را به هواداران 

استقلال داده بود نقش بر آب کند.
  فولاد؛ مصاف حياتي با السد

شاگردان نکونام پس از يک شروع خوب در آسيا با 
دو نتيجه اي که در دو بازي آخرشان مقابل النصر 
به دست آورده اند، کارشان براي صعود به اما و اگر 
کشيده است. اهوازي ها با پنج امتياز از چهار بازي 
تيم سوم گروه D هستند و النصر هشت امتيازي و 
الس��د هفت امتيازي را بالاي سرشان در رده هاي 
اول و دوم مي بينن��د تا با توجه ب��ه اين فاصله کار 
صعودشان به مرحله حذفي سخت شود. فولاد که 
در آخرين بازي اسير اشتباهات فردي و کم تجربگي 
بازيکنانش مقابل ستاره هاي گرانقيمت النصر شد، 
امشب به مصاف السد مي رود. مسابقه اي که تنها 
پيروزي در آن است که مي تواند  اختيار صعود را در 
دست خود فولادي ها نگه دارد و تساوي مانند بازي 

رفت براي شان ارزشي ندارد.
  تراکتور؛ پاختاکور پل صعود؟

تبريزي ها امشب در حالي در بازي دوم خود در دور 
برگشت مقابل پاختاکور قرار مي گيرند که پس از 
سه تساوي در دور رفت با پيروزي که مقابل نيروي 
هوايي عراق در آغاز دور برگشت به دست آوردند، 
به صعود اميدوار ش��ده اند. در گروه B الشارجه با 
هشت امتياز در صدر است، تراکتور با شش امتياز 
تيم دوم، پاختاکور با سه امتياز و نيروي هوايي با 
دو امتياز تيم هاي سوم و چهارم هستند. با توجه 
به اين شرايط، قرمزهاي تبريزي امروز با پاختاکور 
روبه رو مي شوند، ديداري که پيروزي در آن مي تواند 

اميدهاي صعود تراکتور را همچنان زنده نگه دارد.

8849843213سرويس ورزشي | روزنامه جوان |  شماره 6192دو شنبه 6 ارديبهش��ت 1400 | 13 رمضان 1442 |

بلیت توکیو داودی با 3طلای آسیا 
در آخرين روز مسابقات وزنه برداری قهرمانی آسيا، رقابت دسته فوق سنگين 
مردان )1۰۹+ کيلوگرم( برگزار شد. علي داودي، نماينده المپيکي ايران در 
اين وزن موفق شد با کسب سه مدال طلاي يک ضرب، دوضرب و مجموع 
عنوان قهرماني آسيا را از آن خود کند. داودی در حرکت يک ضرب رکورد 
1۹6 کيلوگرم را به ثبت رساند و مدال طلا گرفت. او در اين حرکت ابتدا وزنه 
1۹2 کيلويي را بالاي سر برد، سپس وزنه 1۹6 را مهار کرد، اما در حرکت 
سوم وزنه 2۰۰ کيلويي را انداخت تا با همان 1۹6 صاحب طلاي يک ضرب 
شود. داودي در حرکت دوضرب ابتدا وزنه 233 کيلوگرم را بلاي سر برد و 
بعد از آن وزنه 23۹ کيلوگرم را مهار و قهرماني خود راقطعي کرد. او در مهار 

وزنه 245 ناکام ماند تا در مجموع با 435 کيلوگرم قهرمان آسيا شود.

نگاهي به بازي هاي امشب نمايندگان ايران در ليگ قهرمانان آسيا

معمای صعود

الکنو: دنبال استراحت در لیگ نیستیم 
آلکنو، سرمربي تيم ملي واليبال در اولين صحبت هاي خود بعد از ورود 
به ايران گفت: »آمدن به ايران و چهارمين حضورم در المپيک با تيم ملی 
واليبال ايران برايم افتخار است. تمام امکانات لازم برای تمرين مؤثر و خوب 
مهياست، اما در جريان برگزاری ليگ ملت های واليبال در ايتالياست که 
متوجه می شويم تا چه اندازه برای حضوری موفق در المپيک توکيو آماده 
هستيم. اگر برای نتيجه گرفتن راهی ليگ ملت ها شويم، زمان کمی برای 
آماده سازی بازيکنان جوان داريم، به همين دليل بازيکنان باتجربه تيم 
برای رقم زدن نتيجه، فشار زيادی را متحمل خواهند شد. اين کار ريسک 
مصدوميت بازيکنان را بالا می برد، ولی در عوض به نتيجه خواهيم رسيد، 
اما اگر قصد داريم از ليگ ملت ها به عنوان سکويی براي آمادگی در المپيک 
استفاده کنيم، بايد در برخی از بازی ها چشم  مان را روی نتيجه ببنديم و 
بازيکنان جوان را به زمين بفرستيم. در مجموع با هر هدفی که راهی ايتاليا 

شويم، قطعاً برای استراحت و تفريح به ليگ ملت ها نخواهيم رفت.«

کار سختي براي کسب سهمیه داريم 
مهرو کمراني، سرمربی تيم ملی تکواندو بانوان با بيان اينکه دو نماينده از 
ايران در اوزان 4۹- و 5۷- کيلوگرم عازم رقابت های آسيايی کسب سهميه 
المپيک می شوند، گفت: »کار بسيار سختی مقابل نفرات مطرح آسيا در 
پيش داريم. هفته آينده اسامی اين دو ورزشکار قطعی خواهد شد. از ميان 
مهلا مؤمن زاده و غزل سلطانی در وزن اول و ناهيد کيانی و يلدا ولی نژاد 
در وزن دوم، دو نماينده اعزامی ايران به رقابت های کسب سهميه معرفی 
خواهند شد. واقعاً کار سختی داريم، نفراتی که از آسيا هنوز نتوانسته اند 
س��هميه المپيک بگيرند، در رده های 1۰ و 11 رنکينگ هستند و حتی 
کسانی که سهميه گرفته اند را در بعضی مبارزات نيز پيش از اين شکست 
داده اند، اما با بدشانسی هنوز موفق نشده اند به سهميه المپيک برسند. 
ملی پوشان ما هرچند تجربه خيلی کمتری نسبت به رقبای مطرح خود 

دارند، اما انگيزه زيادی دارند تا بهترين نمايش را داشته باشند.«

شیوا نوروزی

فريدون حسن

پری پتی، نقش اول قهرمانی دراماتيک شهرداری گرگان 
جام در قلعه عقاب ها

ليگ برتر بس��کتبال با قهرمانی ش��هرداری گرگان پايانی دراماتيک را 
تجربه کرد. بازی چهارم فينال اين رقابت ها با ش��وت سرنوشت ساز پری 
پتی دگرگون شد و در حالی که مهرامی ها به فکر ديدار پنجم بودند تيم 
شهرداری در وقت های اضافه 11۰ بر 1۰3 به پيروزی رسيد و جام را با خود 

به گرگان يا به قول هواداران به قلعه عقاب ها برد.
    

تالار بسکتبال آزادی شنبه شب ميزبان ديداری حساس از فينال ليگ برتر 
مردان بود. شهرداری با دو برد در آستانه قهرمانی قرار داشت و مهرام نيز در 
انديشه کسب دومين پيروزی و کشاندن تکليف قهرمانی به بازی پنجم بود. 
همه چيز تا آخرين لحظات به سود تيم تهرانی پيش می رفت تا اينکه گارد 
رأس امريکايی شهرداری در فاصله 3 صدم ثانيه تا پايان بازی از ميانه ميدان 
پرتابی سه امتيازی انجام داد و نتيجه مساوی شد. اين شوت حيرت انگيز 
که در اصطلاح به آن بازربيتر )Buzzer Beater( گفته می شود، ورق را 
به سود تيم شاهين طبع برگرداند و در وقت اضافه نيز گرگانی ها قدر اين 
فرصت را دانستند تا اينکه به آرزوی ديرينه خود، يعنی قهرمانی ليگ برتر 
رسيدند. بازربيتر پرتابی است که در ثانيه های پايانی انجام و پس از به صدا 

درآمدن سوت پايان مسابقه وارد سبد می شود.
ش��وت قهرمانی پتی بازتاب جهانی داش��ته، به گونه  اي که رسانه هاي 
خارجي با تعبير شوت دقيقه نودی )buzzer beater(  تصاوير و فيلم 

آن را بازتاب دادند.
    

ش��هرداری گرگان در اين فصل با حمايت خوب مس��ئولان اين شهر و 
با ترکيبی يکدس��ت و قوی پا به مس��ابقات گذاشت. ش��اگردان مهران 
شاهين طبع که فصل گذشته به دليل نيمه کاره ماندن مسابقات نتوانستند 
به هدف شان برسند، امسال تلاش کردند با تمام قوا برای اولين بار قهرمانی 
در ليگ بسکتبال را تجربه کنند. گرگانی ها در مرحله مقدماتی در گروه 
»الف« حضور داشتند و بدون شکست و با 28 امتياز مقتدرانه به دور حذفی 
صعود کردند، در پلی آف اول آينده سازان را شکست دادند و در پلی آف دوم 
نيز مس رفسنجان را مغلوب کردند. شيميدر پرمدعا در نيمه نهايی مقابل 
شهرداری حرفی برای گفتن نداشت و مهرام نيز در فينال، جام را تقديم 
گرگانی ها کرد. سرمربی تيم قهرمان رسيدن به اين موفقيت را پس از دو 
سال انتظار لذت بخش توصيف کرد: »بازی پايانی يک  مسابقه فوق العا ده 
خوب  از نظر فنی و جذاب برای تماشاگران بود. حساسيت مسابقه باعث 
شده بود تيم ها در زمانی از بازی اش��تباهاتی داشته باشند، اما اين ديدار 
برای پايان ليگ  خوب بود. چنين مسابقاتی می تواند به  پيشرفت تيم ملی 
ايران نيز کمک  کند. ما هواداران خود را در سالنی که هميشه 5 تا 6 هزار  
نفر تماشاگر داشت در کنار خود نداشتيم و برای تيم های شهرستانی اين  
موضوع سخت است. امسال يکدل بوديم که قهرمانی را به هواداران خود 
تقديم  کنيم و دو سال در پی اين قهرمانی بوديم.« مهران شاهين طبع که 
تاکنون با چهار تيم مختلف )مهرام، صباباتری، پتروشيمی و شهرداری 
گرگان( قهرمانی در ليگ برتر را تجربه کرده است، در مورد شگفتی سازی 
پتی گفت: »کاری که پتی انجام داد، بسيار نادر بود و باعث تغيير جريان 
بازی شد. اقدام استثنايی پتی نه تنها نتيجه را به صورت کلی تغيير داد، بلکه 

زيبايی های بسکتبال را بيش از هميشه به رخ کشيد.«
ستاره امريکايی که به تنهايی 36 امتياز برای شهرداری گرفت در جشن 
قهرمانی تيمش سرازپا نمی شناخت. پری پتی در صحبت هايی احساسی 
خودش را گرگانی خواند: »اين نتيجه  حاصل تلاش همه بچه هاي تيم  بود 
و تنها با پرتاب  من رقم نخورد. اين قهرمانی را به هواداران  گرگانی تبريک  
می گويم. واقعاً امتياز فردی برايم  مهم  نيست، ما يک تيم بوديم و تيم ما 

نيز قهرمان شد. خودم را گرگانی می دانم.«
    

غيبت مهرامی ها در مراسم اهدای جوايز از نکات عجيب فينال بود. بازيکنان 
و مربيان مهرام آنقدر از باخت سوم برابر شهرداری شوکه بودند که خيلی زود 
سالن آزادی را ترک کردند. صمد نيکخواه بهرامی، کاپيتان تيم نايب قهرمان 
که در دقايق پايانی بازی با علی آرزومندی، سرمربی مهرام درگيری لفظی پيدا 
کرد در گفت وگو با ورزش سه به اين مسئله واکنش نشان داد: »آنقدر روی ما 
فشار بود و مشکلات وجود داشت که ديگر هيچ کدام از بازيکنان و اعضای تيم 
نمی توانستند در سالن بمانند و روی سکو بروند. به نظرم بايد اهدای کاپ و 
مدال به نايب قهرمان را حذف کنند، چون هميشه تيمی که در فينال باخته، 

عصبانی است و هر بازيکنی هم روی سکو برود، خوشحال نيست.«
صمد در خصوص درگيری اش با سرمربی تيم هم گفت: »راه ساده ای برای 
اينکه بتوانيم بازی را ببريم، وجود داشت. من به متين جلاليان گفتم که 
نبايد آن پنالتی آخر را تبديل به گل کند، وقتی توپ را به حلقه می زد تا 
بازيکنان حريف صاحب توپ شوند و آن را شوت کنند، بازی تمام بود. من تا 
لب خط آمدم و فرياد زدم و اين را گفتم، اما کادر تيم نظر ديگری داشت.«

فرهنگ فوتبال فقط در حد حرف
کودک آزاری ي��ک هوادار فوتب��ال برای 
هر انسان باوجدانی دردمند است، فرقی 
نمی کند هوادار کدام باشگاه باشد. تا زماني 
که ما نتوانيم با يکديگر ارتباط برقرار کنيم، 
عقيده مخالف را بشنويم و شيفتگی خود 
را کاهش دهيم، اين مسائل باز هم اتفاق 
خواهد افتاد و تأثير خود را در نسل جوان 
می گذارد و آن��ان را ني��ز وادار به واکنش 
می کند که البته قطعاً اي��ن واکنش ها به 
سود جامعه ورزش ايران نخواهد بود. اگر واقعاً اين موضوع صحت داشته 
باشد هر انسان باوجدانی از اين عمل آزرده خاطر می شود. عمل زشت 
و ناپس��ندی رخ داده و با هيچ توضيحی نمی ت��وان آن را توجيه کرد. 
اظهارنظر برخی افراد در باشگاه پرسپوليس که مدعی هستند تيم مقابل 
قصد تخريب وجهه ما را داش��ته، بار مثبتی به جامعه منتقل نمی کند. 
بيانيه باشگاه پرس��پوليس خوب نبود و ضمن احترام به حريف مقابل، 
نبايد از ساختگی بودن اين ويدئو صحبت می شد. ای کاش بيانيه ای صادر 
می شد که مفهوم اخلاقی، فرهنگ سازی و احترام به جامعه فوتبال را در 
پی داشت. همه بازيکنان دو تيم ارتباط صميمانه ای با يکديگر ندارند و 
شايد در انظار عمومی و مقابل تريبون حرف های زيبايي بزنند، اما هر روز 
در فضای مجازی و رسانه ها شاهد برخورد بخشی از بازيکنان، مربيان و 
پيشکسوتان دو باشگاه با يکديگر هستيم. وضعيت فرهنگی فوتبال ايران 
چندان مناسب نيست و فوتبال بدون ارتقای سطح فرهنگی نمی تواند در 
بعد فنی نيز رشد کند.  دو تيم حداقل در برخی از موارد بايد با يکديگر به 
ائتلاف برسند تا با موضع گيری مشخص به مقابله با زشتی های موجود 
در فوتبال بروند، ولی دو باشگاه اين را برای خود کسر شأن می دانند که 

به سوی باشگاه مقابل دست دراز کنند.

اين لیورپول شايستگی حضور در چمپیونزلیگ را ندارد

رئالی ها قید پاداش را زدند
تنها شش بازی تا پايان لاليگا باقيمانده و شاگردان زيدان که با فاصله ای      خبر
دو امتيازی از اتلتيکوي صدرنش��ين در رده دوم ق��رار دارند يکی از 
شانس های قهرمانی هستند. از سوی ديگر رئالی های مادريد که در نيمه نهايی ليگ قهرمانان برابر 
چلسی به ميدان می روند در اين رقابت ها نيز شانس قهرمانی دارند. دو قهرمانی که در صورت کسب 
آن پاداش قابل توجهی نصيب کهکشانی ها می شود، اما بازيکنان اين تيم پذيرفتند که همچون سال 
گذشته از خير پاداش های قهرمانی خود بگذرند، چراکه به گفته پرز بودجه رئال نسبت به سال گذشته 
3۰۰ ميليون يورو کاهش داشته و ضررهای اقتصادی باشگاه به دليل کرونا به حدی بوده که اين باشگاه 
نتوانسته با راموس بر سر تمديد قراردادش توافق کند. اما قرار است 115 ميليون يورويی که در صورت 

قهرمانی در چمپيونزليگ به رئال می رسد صرف جبران ضررهای اقتصادی در دوران کرونا شود.

کودتای پولدارها عليه فوتبال به 
دنيا حيدري
    بازتاب

نتيجه نرس��يد و ح��الا مجازات 
سنگينی در انتظار آنهايی است 
که خود را تافته جدا بافته می دانستند و به دليل تمکين مالی خوب 
قصد اعلام خودمختاری در فوتبال را داشتند. بيش از همه الکساندر 
چفرين، رئيس يوفا بود که شوکه ش��ده بود. او شنبه همان هفته 
کذايی با هشت ساعت رانندگی از کشور خود به سوئيس رفته بود و 
همه چيز را مهيا کرده بود تا درباره اصلاحات چمپيونزليگ صحبت 
کند، اما تنها چند س��اعت به اعلام اصلاحات ايجاد شده و فرمت 
جديد چمپيونزليگ زمان باقی مانده بود که سوپرليگ اعلام وجود 
کرد، آن هم در حالی که آنيلی، به عنوان رئيس اتحاديه فوتبال اروپا 
يک��ی از هم��کاران نزدي��ک چفري��ن در تنظيم فرم��ت جديد 
چمپيونزليگ بود و البته همزمان به عنوان رئيس باشگاه يوونتوس 
يکی از هم پيمانان پ��رز و 11 تيم ديگر در تأس��يس و راه اندازی 
سوپرليگ و اين شايد بيش از هر چيزی چفرين را آزرده خاطر کرده 
که از دوست نزديک خود با عنوان مار نام می برد!  هرچند که اين تنها 

او نيست که از اين داستان به شدت عصبانی شده است و باشگاه های 
س��ری آ ايتاليا نيز با موضع گيری جدی و ارسال نامه ای خواهان 
برگزاری جلسه اضطراری در اين راستا و مجازات يوونتوس، ميلان 
و اينتر به دليل حض��ور در بين ياغی های اروپا برای ش��رکت در 
سوپرليگ شدند. انگليسی ها که معروف هستند به استادان سياست 
خيلی زود پاپس کشيدند و ابراز پشيمانی کردند و اين مسئله از ديد 
رئيس يوفا نيز دور نماند و صراحتاً گفت که حساب شش باشگاه 
انگليسی که اول از همه کنار کشيدند، جداست. چفرين همچنين 
اقدام اتلتيکو مادريد، اينتر و ميلان که بعداً کنار کشيدند را هم قابل 
قبول خواند، اما رئال، بارس��ا و يووه همچنان به برپايی سوپرليگ 
پافشاری و اصرار دارند و به زعم رئيس يوفا به نادان هايی می مانند که 
به صاف بودن زمين معتقدند: »نمی خواهم بگويم روند انضباطی، 
اما همه بايد به طريقی متفاوت مس��ئوليت و عواق��ب کار خود را 
بپذيرند. اما اين داستان نشان داد که همه چيز برای فروش نيست و 
شما نمی توانيد با ميلياردها ثروتتان بياييد و بگوييد که من اهميتی 

به سنت ها، تاريخ و چيزهايی که دوست شان داريد، نمی دهم.«

رئال، بارسا و يووه زمين را صاف مي دانند

همه عواقب کارشان را می بینند

انتظار 3۰ ساله 
شميم رضوان

    چهره
ليورپ��ول برای 
در  قهرمان��ی 
ليگ برتر سال پيش در همين روزها بود که به 
پايان رسيد، اما مدافع عنوان قهرمانی ليگ برتر 

که سال گذشته با اقتداری مثال زدنی جام را از آن 
خود ک��رد، اين فصل گويا قصدی برای کس��ب 
س��هميه هم ندارد!   بع��د کنار رفت��ن از ليگ 
قهرمانان، کسب سهميه تنها چيزی بود که ياران 
کلوپ بايد روی آن تمرکز می کردند، اما بعد از 
دريافت گل ديرهنگام برابر نيوکاسل که کلوپ 
آن را حق حريف می خواند و تن دادن به تساوی 
در دقيقه ۹4 بازی حالا کارش��ان برای کس��ب 
سهميه نيز سخت تر از قبل شده است، چراکه در 
صورت برت��ری اورتون در بازی عق��ب افتاده با 
سقوطی يک پله ای جايگاه ششم جدول را 
نيز بايد تحويل بدهند. با اين شرايط يک 
پای فينال چمپيونزليگ سال گذشته و 
قهرم��ان 2۰1۹ اين رقابت ها امس��ال 
دستش به کسب سهميه نخواهد رسيد و 
اين چيزی است که سرمربی مرسی سايدها نيز 
صراحتاً بدان اش��اره دارد: »در صورت ادامه اين 
روند ليورپول شايسته حضور در ليگ قهرمانان 
برای فصل بعد نيست. پنج بازی ديگر پيش رو 
داريم و خواهي��م ديد که چه خواهد ش��د، يا از 
اشتباهاتمان درس می گيريم يا در چمپيونزليگ 

بازی نمی کنيم. همين و بس«

وقتي کیفیت فداي دلالي نمي شود
آنها که شنبه شب فينال ليگ برتر بسکتبال ايران را به تماشا نشستند 
شاهد يک بازي هيجان انگيز و يک رقابت پرشور و حساس بودند. ديداري 
که چيزي کمتر از رقابت هاي بسکتبال حرفه اي امريکا نداشت و نتيجه 

11۰ بر 1۰3 پايان آن،  مؤيد اين ادعاست.
ديدار شهرداري گرگان و مهرام تهران بازي ستاره ها بود، از مهدي کامراني 
و صمد نيکخواه بهرامي گرفته تا جمشيدي و روزبه ارغوان ستاره هايي که 
شنبه شب هرچه در توان داشتند چه در کنار زمين و چه در داخل آن به کار 
گرفتند تا پيروزي را براي تيم شان به ارمغان آورند، اما صرف نظر از حضور اين 
نام هاي بزرگ و تأثيرگذار در ترکيب دو تيم بايد به چهره هاي خارجي دو تيم 
هم اشاره کرد. شنبه شب، شب پري پتي، بازيکن امريکايي شهرداري گرگان 
بود، با آن پرتاب سه امتيازي آخر بازي اش که شهرداري را به بازي برگرداند. 
همان بازيکني که با هنرنمايي خود در طول مسابقه فينال و فصلي که پشت 

سر گذاشت، يکي از ارکان اصلي قهرماني شهرداري گرگان بود.
در کنار او بازيکنان خارجي ديگري هم بودند که از کيفيت بالايي برخوردار 
هستند. مهرام هم در ترکيب خود بازيکنان باکيفيت خارجي خوبي داشت، 
به بقيه تيم هاي ليگ بسکتبال هم که نگاه کنيم متوجه مي شويم خيلي از 
تيم ها با انتخاب درست بازيکنان باکيفيت خارجي عملکرد موفقيت آميز و 
راندمان بالايي را نشان دادند که براي نمونه مي توان به شيميدر اشاره کرد.

اين تيم ها را نام برديم تا به اين نکته برسيم که اگر در جذب بازيکن خارجي 
نظارت درست باشد و پاي دلالي در ميان نباشد، آن وقت هم مي توان اميد 
به کسب نتيجه داشت و هم اينکه کيفيت و سطح رقابت هاي باشگاهي را 
بالا برد. رقابت هاي ليگ برتر بسکتبال از اين منظر مي تواند الگوي مناسبي 
براي بقيه ليگ هاي ورزشي کشور، به خصوص ليگ مثلاً حرفه اي فوتبال 
باشد. ليگي که تا پيش از ممنوع شدن جذب بازيکن و مربي خارجي در 
ليگ برتر شاهد بوديم که با لابي هاي پشت پرده و دلالي هاي کلان در آن هر 
ساله بازيکنان درجه چندم و بي کيفيت خارجي با رقم قراردادهاي هنگفت 
مي آيند و بدون کوچک ترين فايده اي بعد از مدتي کوتاه مي روند و بدهي 
پشت بدهي براي فوتبال به بار مي آورند و با شکايت به فيفا پس از نگرفتن 

پول شان، تيم هاي ايراني را با محروميت روبه رو مي کنند.
به طور حتم درخشش بازيکن خارجي ش��هرداري گرگان در ديدار فينال 
مقابل چشم همه قرار گرفته و فضاي مجازي پر شده از پرتاب فوق العاده او که 
تيمش را از شکست نجات داد و پايه گذار پيروزي نهايي شد، اما علاقه مندان به 
بسکتبال که از ابتداي ليگ پيگير بازي ها بودند خوب مي دانند که درخشش 
پتي و ديگر خارجي هاي ليگ بسکتبال منوط به اين تک بازي نبوده و آنها با 
عملکرد فوق العاده خود باعث شدند بازيکنان مطرح کشورمان هم با تلاش 
بيشتر سطح بازي خود را بالا ببرند. درخشش صمد نيکخواه بهرامي در ترکيب 
مهرام، آن هم در حالي که واپسين سال هاي بازي خود را مي گذراند بدون 
ترديد بي تأثير از حضور بازيکنان توانمند خارجي نيست، چون وقتي عرصه 
رقابت داغ شود براي عقب نماندن بايد تلاش کرد و اين نکته را مي توان در 

تلاش بقيه بازيکنان و حتي بازيکنان خارجي هم ديد.
اين ش��ور و اش��تياق در نهايت به تيم ملي منتقل مي ش��ود و آنجا شاهد 
هنرنمايي بازيکنانمان خواهيم بود. بازيکناني که از دل يک ليگ پربار و سطح 
بالا بيرون مي آيند و مي توانند حتي با بزرگان بسکتبال دنيا رقابت کنند. اين 
ثمره انتخاب درست است،  انتخابي که حتماً در آن دلايل فني بر زد و بند ها 
و دلالي ها مي چربد تا بازيکني به بس��کتبال ايران وارد شود که براي کل 
بسکتبال مثمرثمر باشد. اين اتفاق خوب و مهم مي تواند در رشته هاي ديگر 
و ليگ هاي ديگر هم رخ دهد تا ورزش کشور هرچه بيشتر با ورزش روز دنيا 
تعامل پيدا کند. ليگ برتر بسکتبال و نوع جذب بازيکن باکيفيت و تراز بالا در 
آن بايد مورد توجه بقيه قرار گيرد تا لذت بردن از تماشاي يک رقابت ورزشي 

تنها محدود و معدود به آنچه شنبه شب در ليگ بسکتبال ديديم، نشود.

امير حاج رضايی
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